

Forum: Naturgruppen
Tid: Onsdag den 1. februar 2023 kl. 17:30 – 19:30
Sted: Albertslund Rådhus, mødelokale A16

Deltagere: Arne Lie, formand (Friluftsrådets St. Vejleådal gruppe)
Carsten Høyer (Dansk Ornitologisk Forening)
Anne Wilms (Friluftsrådet)
Katrine Søbøye, næstformand (Natur & Ungdom)
Poul Evald Hansen (Danmarks Naturfredningsforening) (PE)
Jacob Ruskov-Nielsen (Albertslund kommune)

Pernille Vesterlørkke (Boligforeningen Langeeng)

Kristian Kvist (Naturstyrelsen)

Lars Gravgaard (gæst, medlem af KB – for Konservative)

Afbud: Lars Clark (Grønne Familier)

Klaus Lythans (Danmarks Naturfredningsforening)

Elisabeth Ellen Jensen (Stadion Parken)

Referent: Anne Wilms

Beslutningsreferat: Jacob Ruskov-Nielsen

Dagsorden:

- 1) Godkendelse af dagsorden
- 2) Bemærkninger til forrige referat
- 3) Orientering fra formanden
 - a) PFOS
 - b) Naturpris
 - c) NG kommissorium
 - d) HOFOR vandboring i Vestskoven
 - e) Træfældning – Vridsløse Fængsel
 - f) Interessentmøde vedr. brinksikring nedstrøms vandhaverne
 - g) Interessentmøde om modning af Bymoserenden
 - h) Slip St. Vejleå fri
 - i) Brug af trykimprægneret træ i kommunens naturparker
 - j) Høslæt i kommunens naturparker
 - k) COOP grunden
 - l) St. Vejleå gydebanks
- 4) Orientering fra forvaltningen
 - a) Møde sag vedr. NG's valg af formand & næstformand
 - b) Geder i veteraniserede områder

- 5) Budgetudvidelsesforslag/-ønsker til anlægsprojekter for det kommende år
- 6) Plan for anvendelse af koordinators tid til naturaktiviteter i indeværende år
- 7) Vestskoven – vandopstuvningsområder (PE)
- 8) Fremtidig vandindvinding i Vestskoven (PE/Arne)
- 9) Slip St. Vejle å fri
- 10) Ansøgninger til Nordea fonden (PE)
- 11) Offentligt møde
- 12) Nye medlemmer til NG
- 13) Orientering fra medlemmer og foreninger
- 14) Eventuelt
- 15) Næste møde

1. Godkendelse af dagsorden

Godkendt.

2. Bemærkninger forrige referat

Intet referat fra forrige møde (referent var fraværende).

3. Orientering fra formanden

a. PFOS.

Arne har haft møde med Kristine Glæbel og borgmester, Steen Christiansen vedr. PFOS i St. Vejleådal. Der vil have store konsekvenser for afgræsning af arealerne langs åen. Arne har ytret bekymringen overfor forvaltningen.

Arne har forespurgt ISVM vedr. måling af PFOS i Vallensbæk Mose.

Oprensning af Vallensbæk Mose blev berørt, men der er pt. ikke planlagt oprensning af de 2 søer.

b. Biodiversitetspuljen.

Jacob sendte tidligere på året en ansøgning til alle, der var uklarhed omkring tilbagemelding på dette. Det blev besluttet, at der på kommende NG møder tages stilling til de indkomne ansøgninger. Ansøgere orienteres om processen med bl.a. dato for næstkommende NG møde. Jacob sender indkomne ansøgninger ud sammen med indkaldelse.

c. NG kommissorium.

Arne har haft møde med forvaltningen, hvor der har været uklarhed omkring procedure for valg af formand og næstformand. Følgende forslag er sendt til forvaltningen (som videresender til MBU); "Medlemmerne til Naturgruppen er valgt for en 4-årig periode i forbindelse med kommunalvalget for valggrupperne. På samme tidspunkt meddeler de faste medlemmer for foreninger/organisationer Trafik & Natur hvem, der repræsenterer den enkelte forening/organisation i den kommende periode. På første NG møde i den nye valgperiode vælges formand og næstformand blandt rådets medlemmer, som efterfølgende godkendes af kommunalbestyrelsen".

d. HOFOR vandboring i Vestskoven.

NG ønsker at installationer i forbindelse med prøveboringer naturliggøres for at undgå skæmmende indtryk i skoven. NG udtrykker fortsat bekymring for sænkning af grundvands niveau på længere sigt. Bekymringen er specielt med henblik på Radiosøen, hvor kommunens største bestand af spidssnudet frø findes. Spidssnudet frø er kommunens ansvarsart. Arne og PE har været til møde med HOFOR. NST informerede om, at de er i dialog med HOFOR. Umiddelbart er NST ikke modstandere af vandindvinding.

Det er Albertslund kommune, som er myndighed og skal derfor give godkendelse i sidste ende.

- e. Træfældning – Vridsløse Fængsel.
DN klagede til miljø- og fødevarerstyrelsen vedr. de fældede træer på Fængselsgrunden. Klagen omhandlede kun træerne, som kunne være levested for flagermus. DN fik medhold. Træerne blev fældet inden klagen var behandlet. DN er uforstående overfor at forvaltningen giver tilladelse til fældning, når en klage er indgivet, men ikke behandlet.
- f. Interessentmøde vedr. brinksikring nedstrøms vandhaverne.
Møde i november 2022. HOFORs løsning bliver en "motorvej" til vandet. HOFOR har lovet, at de nye brinker vil kunne modstå en 100-årshændelse.
- g. Interessentmøde om modning af Bymoserenden.
Møde i januar 2023. I forbindelse med Harrestrup Å projektet skal Bymoserenden modnes og planen er, at etablere flere oversvømmings muligheder langs Bymoserenden.
- h. Slip St. Vejleå fri.
Projekt i Friluftsrådets St.Vejleå gruppe – se punkt 9.
- i. Brug af trykimprægneret træ i kommunens naturparker.
De nyplantede træer i bl.a. Kongsholmparken er blevet heget med stolper af trykimprægneret træ. NG mener ikke, at dette stemmer overens med målet om at være en miljøbevidst kommune.
- j. Høslæt i kommunens naturparker.
NG ønsker at blive hørt i forbindelse med planlægning af høslæt. Politikerne i KB er, i NG's optik, ikke blevet informeret om de miljømæssige konsekvenser ved tidspunktet for høslæt. Det er Kultur og Fritidsforvaltningen, der er ansvarlig for driften af Toftegården, der tager wrap i Egelunds- og Kongsholmparken.
- k. COOP grunden.
Arne og Katrine har været til møde omkring byudvikling. De fremkomne forslag blev positivt modtaget og er der planlægges muligheder for åbne grøfter og mere vand i området. Der vil blive fældet træer i tracé mod Roskildevej. Nye træer vil blive plantet i forbindelse med etablering af området. Arne og Katrine har informeret projektet om Jacobs liste med hjemmehørende arter, som anbefales til brug i området. Projektet skal efterleve "Biodiversitets planen for PFA".
- l. St. Vejleå gydebanker.
Gydebankerne kræver omgående rensning, hvis der skal være forhåbninger og mulighed for at ørreder kan gyde. Gydebankerne er "forurenede" pga. anlæggelse af Hyldager Bakker Syd. Arne anslår, at en å-mand skal bruge ca. 5 arbejdsdage til at rense gydebankerne med højtryksrensere.

4. Orientering fra forvaltningen

- a. Mødesag vedr. NG's valg af formand & næstformand.
Mangler godkendelse i forvaltningen inden fremlæggelse til MBU.
- b. Geder i veteraniserede områder.
Mødesag blev slettet, da der ikke var hindringer for at opsætte hegning til "vilde" geder. Jacob forventer, at der kommer en nymøde sag til KB med orientering om udsættelse af geder.

5. Budgetudvidelsesforslag/-ønsker til anlægsprojekter for det kommende år

NG skal komme med forslag/input til kommende NG møde. Forslag skal vedtages i budget for 2024 i oktober 2023.

6. Plan for anvendelse af koordinators tid til naturaktiviteter i indeværende år

NG finder denne opgave indviklet, da NG ikke har mulighed for at fastsætte forbrug af timer på enkelte opgaver. NG ønsker i stedet, at informere om opgaver, som koordinator bedes bidrage med, og koordinator herefter selv sætter estimeret timeforbrug på.

7. Vestskoven – vandopstuvningsområder (PE)

Se punkt 3.g

8. Fremtidig vandindvinding i Vestskoven (PE/Arne)

Se punkt 3.d

Der afventes pr. miljøkonsekvens vurdering.

9. Slip St. Vejle å fri

For at hjælpe forvaltningen opfordrer Arne til at bl.a. NG bidrager med informationer om St. Vejleådal. Det kan være alt lige fra informationer om registreringer/observationer af rød liste arter, plejeplaner, uhensigtsmæssigheder, drænrør, naturlig gørelse af installationer, ulovligheder, borgeraktiviteter (ture, bioblitz etc.), ambitiøs B1 gydevand til Snubbekorsvej, crowdfunding.

10. Ansøgninger til Nordea fonden (PE)

DN har oprettet en fundraiser gruppe.

11. Offentligt møde (PE)

DN har afholdt møde om omlægning af Vestskoven til urørt skov.

12. Nye medlemmer til NG

Ingen

13. Orientering fra medlemmer og foreninger

Carsten udtrykte bekymring vedr. trækfærgen i Vallensbæk Mose. Carsten har flere gange oplevet, at personer har haft svært ved at komme af færgen (grundet vandstanden). Derudover frygter Carsten for mulige svane-”angreb”/tilskadekomst, grundet de udspændte liner.

14. Eventuelt

Arne har sendt kommentarer til NG’s årsberetning til Jacob. Jacob skriver kommentarer ind og sender beretning ud igen.

15. Næste møde

Næste møde 29. marts 2023.

Forkortelser:

PFOS/ PFAS	En forkortelse for perfluorerede alkylsyrer
KB	Kommunal bestyrelsen
ISVM	IS Vallensbæk Mose
NG	Naturgruppen
DN	Danmarks Naturfrednings Forening
NST	Naturstyrelsen